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CLAUSTRE 
 

SESSIÓ DEL DIA 20 DE DESEMBRE DE 2021 
 
A les 9 h del dia 20 de desembre de 2021 es reuneix, en sessió extraordinària, 
presencialment a la sala d’actes del Rectorat i virtualment a la plataforma 
Microsoft Teams, el Claustre de la Universitat Autònoma de Barcelona, sota la 
presidència del rector, Francisco Javier Lafuente Sancho. Assisteixen a la reunió 
els membres assenyalats a l’annex núm. 1. S’han excusat d’assistir-hi els 
membres assenyalats a l’annex núm. 2. No hi assisteixen els membres 
assenyalats a l’annex núm. 3.  
 
 
 
Ordre del dia 
 
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió 
 
2. Línies generals de la política de la Universitat (informe del rector d’acord amb 
l’article 58, apartat g, dels Estatuts de la UAB) 
 
3. Informe anual del síndic de greuges de la UAB 
 
4. Informe anual de l’Observatori per a la Igualtat 
 
5. Informe sobre l’atac informàtic de l’11 d’octubre de 2021: causes, 
responsabilitats, pla de restabliment dels serveis i mesures de prevenció 
(proposta de punt presentada pels claustrals de la UAB) 
 
6. Torn obert de paraules 
 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
 
El moderador inicia la sessió donant la benvinguda als assistents i explicant les 
normes de desenvolupament de la sessió, la qual es farà de manera mixta 
(presencial i en l’entorn Microsoft Teams). 
  
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió 
 
El moderador informa que no s’hi ha presentat cap proposta de modificació. 
Ningú fa cap esmena a l’acta. El Claustre aprova, per assentiment, l’acta de 
la darrera sessió, de data 10.5.2021. 
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2. Línies generals de la política de la Universitat (informe del rector d’acord amb 
l’article 58, apartat g, dels Estatuts de la UAB) 
 
El moderador dona la paraula al rector, que informa dels fets i les actuacions més 
destacables d’aquest any, 2021. 
 
En relació amb l’atac informàtic patit l’11 d’octubre passat comenta que, tot i que 
hi ha un punt de l’ordre del dia per tractar d’aquesta qüestió, vol fer-ne una 
primera explicació i valoració. Explica que el tipus d’atac va ser mitjançant un 
programari de segrest (ransomware), que va aturar tot el sistema informàtic de 
la Universitat, i que això ha fet replantejar-se el model de seguretat informàtica 
de què es disposava fins al moment. Agraeix l’esforç ingent del PAS, del PDI i 
de l’alumnat per adaptar-se a aquesta excepcionalitat, i dona les gràcies a totes 
les persones, institucions i empreses que, des del primer dia, han col·laborat en 
la recuperació dels sistemes de la UAB (Agència de Ciberseguretat de 
Catalunya, ACC; Vicepresidència i Conselleria de Recerca i Universitats; rectors 
de les universitats públiques catalanes; Microsoft Espanya, i diferents proveïdors 
tecnològics). Informa que s’ha donat prioritat a la seguretat i que ja s’havia optat 
per un canvi de paradigma en la gestió dels ordinadors personals, al qual 
obligava l’esquema de seguretat que s’havia definit i del qual s’estava iniciant la 
implementació (explica que en els dos darrers anys s’havia destinat a 
ciberseguretat un milió d’euros, dues terceres parts de la inversió en TIC). Diu 
que amb l’atac informàtic l’objectiu és assegurar l’accés dels usuaris als serveis 
i connexions que necessiten amb seguretat, i que s’ha optat per reconstruir tot el 
sistema des dels fonaments i no a partir de la còpia de seguretat, tot i que no 
estava, aparentment, afectada. Explica que la Generalitat ha ofert incorporar la 
UAB al perímetre de seguretat de l’ACC. Informa de l’aportació econòmica del 
Govern de la Generalitat de 3,7 milions d’euros per contribuir a la recuperació 
dels sistemes. Insisteix que la UAB no ha pagat cap rescat, i que s’ha rebut una 
comunicació de l’Agència de Protecció de Dades de Catalunya en què s’informa 
la UAB de la finalització del seguiment de l’incident «ciberatac» sense cap 
incidència ni perill per a les dades custodiades per la Universitat.  
 
En relació amb la pandèmia de la covid-19, informa que una de les 
preocupacions de la Universitat són les condicions en què s’iniciarà el segon 
semestre d’aquest curs, per l’augment dels casos i la velocitat de contagi de la 
nova variant òmicron. Diu que, com sempre, se seguiran escrupolosament les 
indicacions recollides a les resolucions emeses pel Departament de Salut i que 
en aquests moments la normativa permet continuar la docència amb 
presencialitat plena, extremant la precaució i seguint les normes de protecció. 
Insisteix que s’actuarà en funció de les mesures que des de l’Administració es 
vagin adoptant.  
 
Tot seguit, informa que el nou govern de la Generalitat s’ha dotat d’una 
Conselleria de Recerca i Universitats, la qual donarà veu i visibilitat a les 
universitats al Consell Executiu, circumstància que valora molt positivament. En 
l’àmbit de l’Administració de l’Estat, es felicita pel nomenament del nou ministre 
d’Universitats, Joan Subirats, catedràtic emèrit de Ciència Política a la UAB. Diu 
que té plena confiança que amb el nou ministre hi haurà una bona entesa i una 
via de diàleg permanent. Comenta les dues reunions que va tenir amb l’anterior 
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ministre, Manuel Castells, en les quals el rector va fer una petició de revisió de 
la prohibició de continuar programant i dissenyant graus de 180 crèdits i va 
tractar de l’Estatut del PDI, la taxa de reposició i la LOSU. En relació amb la 
LOSU, comenta que s’han fet reunions amb l’alumnat per posar en comú les 
diferents posicions i que l’ACUP va remetre a les autoritats administratives un 
document amb consideracions globals a l’avantprojecte de llei, les quals van ser 
recollides pel Ministeri en un 90 %.  
 
En relació amb la finalització dels estudis del grau en Medicina compartit amb la 
UPF a l’Hospital del Mar, comenta que aquest ha estat el primer curs, després 
de més de cinquanta anys, que la UAB ha deixat d’impartir aquest grau per a 
l’alumnat de nou ingrés, tot i que continua amb els cursos que ja estaven iniciats. 
Explica que, després de moltes negociacions, la UAB va rebre la petició del 
Govern de la Generalitat d’arribar a un acord consensuat amb la UPF per deixar 
d’impartir el grau conjunt en Medicina i, per això, es va treballar per signar els 
convenis escaients i, com a resultat dels acords, la UAB ha mantingut el dret a 
les 60 places d’entrada al grau en Medicina, el grau en Fisioteràpia s’imparteix 
entre el campus de Bellaterra i la Unitat Docent de Sant Pau i s’ha acordat el 
pagament per part de la UPF de les inversions efectuades per la UAB a l’edifici 
del carrer del Dr. Aiguader, així com la contractació per part de la UPF de tots 
els associats mèdics de la titulació conjunta. Acaba reiterant que la UAB mai no 
va voler abandonar la docència de la medicina a l’Hospital del Mar ni deixar 
d’impartir la titulació del grau en Medicina conjunt UAB-UPF. 
 
Explica que, com a universitat pública, la UAB té un fort compromís de servei 
amb la societat en general, i en particular amb el seu entorn territorial més 
immediat. Comenta que justament el context dinàmic, canviant i innovador en 
què estem immersos és una bona oportunitat per a les universitats, ja que poden 
assumir el lideratge i esdevenir un motor de transformació, però que aquesta 
oportunitat d’ocupar una posició central en la transformació del territori va molt 
lligada a la capacitat de crear entorns més col·laboratius, amb noves fórmules 
de relació entre govern, acadèmia, empreses i societat civil, així com noves 
fórmules de govern participatiu, amb aproximacions flexibles, obertes i 
dinàmiques, que fomentin l’experimentació, l’aprenentatge i l’adaptabilitat. Diu 
que no només cal promoure espais de trobada i col·laboració entre actors 
diversos, sinó que sovint cal adaptar els marcs reguladors, calen nous incentius, 
noves formes de finançament i noves maneres de gestionar el risc compartit. En 
aquest sentit, informa que la UAB està portant a terme diverses iniciatives: 
a) Amb l’Ajuntament de Sabadell i el Parc Taulí, es vol crear el campus de la vida 
i la salut, un entorn de formació, recerca i innovació al voltant de l’edifici Artèxtil, 
que ha d’ajudar a crear un pol de coneixement dins de la ciutat i contribuir a la 
transformació d’un barri. b) Al voltant del Parc de l’Alba, es vol crear un districte 
metropolità innovador per contribuir a la transició digital, verda i social, amb una 
forta sinergia amb el sincrotró i amb altres actors del territori, centres tecnològics, 
Ajuntament, associacions, etc., que sigui un nucli estratègic de comunicacions, 
per esdevenir un catalitzador per accelerar el progrés econòmic, social i 
ambiental a partir del coneixement, la innovació́ i el talent. c) Es vol crear un gran 
laboratori d’innovació social en xarxa, distribuït en l’entorn territorial de la UAB, 
que sigui un espai de trobada per als actors del territori que convidi a la reflexió 
conjunta i el treball col·laboratiu i la cocreació, per tal de desenvolupar noves 
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perspectives i diagnosis compartides dels reptes, i al codisseny, l’experimentació 
i la implementació de solucions innovadores que obrin noves trajectòries de 
desenvolupament per al territori més sostenibles, resilients i justes. d) En l’àmbit 
de l’Hospital de Sant Pau, s’està treballant amb l’Hospital i la MIA per presentar 
un projecte transformador de l’entorn que inclogui la Unitat Docent, la Casa 
Convalescència i els espais modernistes per fer una oferta formativa innovadora 
en l’àmbit de la medicina.  
 
Valora l’acte del col·lectiu S’ha Acabat (integrant del directori d’entitats de la 
UAB) el 25 de novembre passat al cinema de la UAB. Comenta que, abans de 
l’inici de l’acte, un grup d’estudiants es van concentrar a les portes del cinema 
per manifestar-s’hi en contra i que, durant aquesta concentració, hi va haver 
moments de tensió i es va produir una actuació policial contra les persones que 
hi participaven. Aclareix que el rector no té competències en ordre públic i que, 
en conseqüència, tampoc va autoritzar l’entrada de les forces de seguretat al 
campus, sinó que són els mateixos cossos policials els que, fent ús de les seves 
competències, defineixen les seves actuacions segons els seus criteris 
professionals.  
 
Segueix fent un repàs de l’acció de govern. Explica que la Universitat ha seguit 
funcionant gràcies als esforços de tothom i que s’ha avançat en l’assoliment dels 
compromisos que va assumir l’Equip de Govern el desembre de 2020. Es posa 
a disposició de la comunitat l’eina Midenet per fer el seguiment de l’actuació de 
l’Equip de Govern.  
 
En primer lloc, informa que s’ha incrementat l’oferta de places de personal 
acadèmic, s’ha revisat el Reglament de personal acadèmic, pel que fa als 
concursos de professor lector, s’ha revisat el model de priorització de places de 
catedràtic contractat i funcionari, s’ha modificat el model de dedicació per poder 
fer una oferta d’aproximadament cent noves places de lector o altres figures de 
nova incorporació i l’any 2022 es vol definir un nou model de dedicació 
acadèmica.  
 
En segon lloc, quant al personal d’administració i serveis, informa que s’ha definit 
un model de suport de la gestió departamental, s’han fet públics a l’RLT els perfils 
professionals i competencials del PAS, s’ha acordat la promoció dels 
administratius del nivell més bàsic al nivell superior una vegada compleixin dos 
anys de servei i s’ha establert l’acord marc de teletreball per a totes les 
universitats catalanes.  
 
En tercer lloc, en relació amb l’alumnat i l’ocupabilitat explica que s’han integrat 
en el Pla d’acció tutorial (PAT) tots els plans d’acció específics, s’ha fet un estudi 
sobre la tutoria acadèmica a la UAB, s’ha treballat per identificar les 
competències transversals de l’alumnat i les seves mancances, s’han impartit 
cursos sobre inclusió, accessibilitat i disseny universal per a l’aprenentatge, 
s’han convocat els programes d’ajuts a l’estudi previstos per al 2021-2022 i el 
novembre passat es van incorporar tres orientadores professionals al Servei 
d’Ocupabilitat.  
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En quart lloc, en relació amb els compromisos contra la crisi educativa, informa 
que s’han dut a terme converses amb l’alumnat per acordar els termes del 
document Compromís contra la crisi educativa i subscriure’l conjuntament en el 
marc de l’ACUP. Diu que assolit l’acord es va avançar en les cinc prioritats 
d’aquest compromís: garantir un accés just i equitatiu als estudis universitaris, 
eliminar qualsevol forma de treball precari vinculada als programes de pràctiques 
universitaris, aturar la regressió que pateix la llengua catalana en la docència i la 
recerca universitàries, garantir la igualtat efectiva entre totes les persones en el 
si de la comunitat universitària i defensar els drets fonamentals de totes les 
persones de la comunitat universitària que han defensat la universitat pública i 
que segons el rector han estat injustament encausades.  
 
En cinquè lloc, informa que es va celebrar la primera reunió de la Comissió 
d’Avaluació Única, la qual té per missió trobar possibles vies de consens i establir 
els termes en què es podria incorporar l’avaluació única de manera estable en la 
Normativa acadèmica de la UAB.  
 
En sisè lloc, informa de la vaga d’estudiants del 15 i 16 de desembre en contra 
de la LOSU, la qual es va desenvolupar sense incidents destacables. Comenta 
que al gener s’iniciarà un procés d’anàlisi, amb la participació de l’alumnat i dels 
centres, que ajudi a concretar i determinar el marc en què s’haurien de 
desenvolupar els moviments de protesta i reivindicació, totalment legítims, a la 
universitat.  
 
En setè lloc, pel que fa als assumptes econòmics, comenta que s’ha aprovat el 
nou model de càrrecs i que no és possible tenir informació sobre el tancament 
de l’exercici degut al ciberatac, tot i que la previsió és tancar amb un petit dèficit 
a causa de: I) les despeses per la covid reals de la UAB (5 milions d’euros 
aproximadament), superiors a l’aportació final de la Generalitat, que serà de 3,6 
milions; II) la despesa addicional per temes del ciberatac, que ha estat 
sensiblement més gran que l’aportació de la Generalitat (3,7 milions), i 
III) l’increment del PIU per a la UAB del mes de desembre, d’aproximadament un 
milió d’euros. Tot seguit, parla del Pressupost de 2022 i diu que s’ha hagut de fer 
una pròrroga pressupostària per l’estat del sistema informàtic i perquè s’està 
esperant el detall de l’increment de pressupost de la Generalitat. Comenta les 
previsions de l’increment del pressupost de la Generalitat per al sistema 
universitari català: increment general de 20 milions d’euros; increment del Fons 
de Promoció de la Recerca Universitària (PROFOR) de 8 a 20 milions d’euros; 
increment dels fons per a grups SGR fins a 17 milions d’euros; increment del 
PIU, que passa de 10 a 20 milions d’euros; increment del Programa Serra Húnter 
en 6 milions d’euros, i finançament específic per les noves places d’Infermeria 
de 2,4 milions d’euros.  
 
En vuitè lloc, el rector destaca el model de campus saludable i sostenible com a 
línia del Pla estratègic de 2030 per complir els compromisos socials i els 
Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS) i disminuir la petjada ecològica 
de la nostra activitat (energia, aigua, residus, transport, salut). Explica que en el 
Consell de Govern del mes de juliol es va constituir l’Espai SiS com a inici d’un 
camí per canviar les maneres d’arribar al campus i de desplaçar-s’hi, en què 
passejar o anar en bicicleta o en transport públic tinguin la preponderància que 
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es mereixen. Informa que la nova Comissió de Campus i la Taula de Mobilitat 
treballaran per redefinir el moviment dels autobusos interurbans i actuacions 
específiques per millorar l’accessibilitat al transport públic al campus. Comenta 
el tancament de l’accés a la UAB per Veterinària per acord de l’Entitat Municipal 
Descentralitzada (EMD) de Bellaterra i explica que s’està intentant tirar enrere 
aquesta decisió.  
 
En novè lloc, indica que és voluntat d’aquest equip de govern avançar en la 
protecció de les víctimes de la violència de gènere, i també una prioritat que 
figura en el Compromís contra la crisi educativa. Comenta que la UAB és l’única 
universitat de l’Estat que té una convocatòria específica de beques que ofereixen 
suport econòmic a víctimes de la violència de gènere, i que també és una de les 
quatre universitats pioneres a participar en l’estudi de la CRUE sobre la bretxa 
salarial. Diu que s’ha iniciat el procés d’anàlisi de la bretxa i que es té en marxa 
l’adopció de nous instruments normatius sobre igualtat, diversitat i inclusió de les 
persones, fent èmfasi en la implementació efectiva i el control del compliment. 
Explica que s’ha actualitzat la Normativa de protecció de dades. I finalment 
afegeix que s’ha adoptat un Pla de responsabilitat social i definit un model de 
governança que tingui en compte la responsabilitat social universitària.  
 
En desè lloc, en matèria de recerca i de transferència de coneixements, fa un 
repàs de les principals fites: quasi s’ha doblat el nombre d’investigadors RyC a 
la UAB, amb 13 de nous, i per tant es passa de 14 a 27; s’han obtingut 17,5 
milions d’euros del Fons Next Generation per la convocatòria de requalificació, 
la qual cosa permetrà reincorporar uns seixanta postdocs María Zambrano; s’ha 
tancat el vuitè Programa Marc amb 25 projectes ERC a la UAB; s’han obtingut 
82 milions d’euros en projectes europeus, amb un increment de retorn econòmic 
del 100 % amb relació al setè Programa Marc; s’han creat quatre noves 
empreses de base tecnològica; s’han signat els acords de transferència més 
importants de les universitats espanyoles, en teràpia gènica; s’han concedit 10 
ajuts Proof of Concept de la UAB, i s’han aconseguit 13 ajuts del Ministeri. D’altra 
banda, la UAB ha obtingut un total de deu projectes europeus per madurar 
tecnologies desenvolupades a la Universitat, ha obtingut tres projectes NEOTEC 
(CDTI) per a la creació i consolidació d’empreses de base tecnològica de la 
Universitat, i s’ha continuat millorant l’estructura i el reforç dels serveis 
cientificotècnics. Informa que gràcies a l’èxit dels investigadors de la UAB a l’hora 
d’obtenir projectes (ERC, RyC, ICREA) s’ha constatat la manca d’espais de 
recerca per a les noves incorporacions.  
 
En onzè lloc, comenta que la UAB manté una posició destacada en els rànquings 
internacionals amb més reconeixement i influència i, a més, se situa sempre en 
les primeres posicions entre les universitats espanyoles: es consolida entre les 
200 millors universitats del món i millora 12 posicions en el rànquing de Times 
Higher Education assolint la posició 170 del món.  
 
En dotzè lloc, explica que s’ha definit un nou quadre de comandament amb 
indicadors estratègics, s’ha fet una actualització dels indicadors per a l’avaluació 
de la docència, s’ha iniciat la feina de revisió dels processos que configuren el 
Sistema de Garantia Interna de la Qualitat transversal de la UAB, i s’ha millorat 
el procés de planificació i programació docent. Pel que fa a la certificació SGIQ 
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de centres propis i l’acreditació institucional, informa que ja n’hi ha set 
d’acreditats, el 2022 se n’acreditaran dos que estan en procés i hi ha un centre 
que començarà el procés de certificació aviat. Diu que en faltaran tres per al 2023 
(Medicina, Veterinària i Traducció).  
 
En tretzè lloc, en l’àmbit d’estudis, a part de les noves places d’Infermeria, 
repassa diferents actuacions portades a terme: s’ha elaborat un mapa 
d’indicadors que servirà com a quadre de comandament dels estudis oficials, 
s’ha implantat el procés de seguiment dels màsters propis com a condició per a 
la renovació dels programes per al curs 2022-2023, s’ha impulsat la formació 
pròpia en l’àmbit de les tecnologies, s’ha creat la figura del coordinador acadèmic 
del Pla de formació integral (docència, recerca, gestió) del PDI, i s’ha creat una 
comunitat de pràctica d’innovació docent, en fase pilot, amb la participació dels 
responsables de TIC i coordinadors del projecte ECIU, i la segona fase, amb la 
comunitat implicada en innovació docent, és posarà en marxa el 2022.  
 
En catorzè lloc, en l’àmbit internacional, explica que s’ha aprovat el nou Pla de 
llengües de la UAB per a 2021-2025, s’ha reprès l’activitat de relació acadèmica 
i cultural amb delegacions consulars a Barcelona amb activitats de llengua i 
cultura al campus, s’ha fet una intensa activitat per gestionar el gran increment 
de propostes de mobilitat i s’ha fet una atenció híbrida, que ha tingut molt més 
impacte (molts més participants als Welcome Days, inclosos els de doctorat). 
Amb referència a l’ECIU University, informa que la UAB recupera la presidència 
per tres anys i comença a presentar els resultats dels reptes treballats sota el 
seu lideratge, com ara la seguretat alimentària o els residus tèxtils. Destaca que 
s’ha tingut l’oportunitat d’organitzar la primera reunió presencial del projecte 
SMART-ER, que permet a les 12 institucions membres d’ECIU University abordar 
conjuntament reptes socials complexos sota el marc de l’onzè ODS de les 
Nacions Unides. D’altra banda, diu que l’oficina d’ECIU de la UAB ja està en 
funcionament a la plaça Cívica, que quatre persones hi coordinen tècnicament 
projectes estratègics (ECIU University, SMART-ER, Boogie U i Incentive) i més 
de 30 membres del PAS i el PDI estan participant en activitats.  
 
En quinzè lloc, en matèria de comunicació informa que l’octubre passat es van 
estrenar la portada i semiportades noves del web i que s’ha dissenyat una 
plataforma moderna que aposta per l’optimització de la navegació i una millora 
de la usabilitat per tal de facilitar la lectura i la visibilitat dels continguts; que s’ha 
treballat per potenciar la visibilitat del web en els motors de cerca i s’ha assolit el 
repte de fer una campanya 100 % en línia, consolidant les innovacions del 2020, 
com ara les fires en línia de graus, màsters, postgraus, doctorats i mínors, però 
també obrint noves portes, com ara la creació de continguts audiovisuals 
orientats a captar l’atenció dels futurs estudiants de la UAB i protagonitzats per 
l’alumnat actual: les Visites al Campus en versió Youtube, l’UABecedari i l’ECIU 
University. Quantitativament, diu que s’han obtingut els millors números dels 
darrers anys en captació i que s’ha fet la millor campanya de promoció de la UAB 
gràcies a l’alumnat, el PDI i el PAS de la Universitat. 
 
En acabar l’informe del rector, el moderador obre un primer torn de paraules i 
s’hi tracta de les qüestions següents: (I) Hi ha moltes intervencions per agrair al 
rector el seu informe i especialment l’explicació sobre el ciberatac. (II) Es valora 
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si els objectius (econòmic, mediambiental i social) pels quals es va acordar la 
creació de l’Espai SiS han estat o no assolits, atès que aquesta mesura ha 
provocat que els cotxes vagin donant voltes pel campus. Hi ha comentaris que 
diuen que s’ha creat una zona infrautilitzada i que la mesura ha tingut efectes no 
desitjables. Es pregunta si hi ha un pla al darrere per millorar la mobilitat al 
campus i es proposa la modificació de l’acord. Hi ha una intervenció que 
considera que el problema és l’ús dels cotxes, que és el que deixa petjada de 
carboni, i que les polítiques han d’anar encaminades a evitar l’ús dels vehicles 
de motor al campus. El rector comenta que el cost del campus és de 5 milions 
d’euros anuals, que s’ha demanat un finançament específic a la Generalitat, que 
la mesura del Campus SiS no ha tingut cap cost, que no hi ha intenció de tirar 
enrere l’acord, però que s’està fent un estudi de la repercussió que té. També 
comenta que aquest acord està integrat dintre d’un pla integral de gestió de la 
mobilitat al campus. Considera que la gent no hauria de moure’s pel campus en 
cotxe i que el servei de busos interurbans ha de ser extern al campus i s’ha 
d’establir un hub d’autobusos a partir del qual pugui coordinar-se amb una xarxa 
d’autobusos interns. Considera que no és suficient centrar-se en el tancament 
de l’Eix Central, ja que cal procurar un campus sostenible en la seva integritat. 
La vicerector de Campus agraeix la participació de la gent al campus, diu que 
s’ha llegit atentament les aportacions dels membres de la comunitat i explica el 
procediment per aprovar la mesura a través del Consell de Govern. Comenta 
que s’ha creat una taula de mobilitat i considera que és una decisió dintre del Pla 
de mobilitat del campus per a 2018-2022 que obeeix a un model de campus, 
territori i societat enquadrat en els compromisos dels ODS. Diu que s’està fent 
una anàlisi de dades com a conseqüència de l’adopció de la mesura i 
properament se n’informarà. (III) Es valora l’assoliment del català com a llengua 
vehicular de la Universitat, ja que hi ha una baixa presència d’aquesta llengua 
als estudis de postgrau. Per contra, en una altra intervenció, es pregunta quins 
són els criteris científics per aconsellar que el 80 per 100 de l’activitat acadèmica 
hagi de ser en català. El rector comenta que la intenció és arribar al 80 % de 
l’activitat acadèmica en català i que si alguna llengua necessita ajuda és el 
català. Diu que actualment es desenvolupa el 76 % de l’activitat de grau en 
català. Considera que la universitat ha de ser un motor de la societat, mitjançant 
la normalització de la llengua, que el criteri per fixar aquest percentatge es 
fonamenta en el fet que la llengua pròpia de Catalunya és el català i, per tant, és 
la llengua vehicular i que és una demanda de l’alumnat. (IV) Es comenta com a 
efecte del ciberatac que hi ha col·lectius (professors associats i col·laboradors) 
que no han cobrat les seves retribucions econòmiques des del mes de setembre. 
El rector comenta que les retribucions establertes a l’article 83 de la LOU es 
materialitzen a través de la nòmina i que està previst que els proveïdors es 
paguin el mes de desembre. (V) Es planteja el futur de la docència telemàtica. El 
rector considera que hi ha diferents tipus de docència, que el model docent ha 
canviat i la Universitat té encara una estructura antiga, i que aquests canvis 
requereixen un servei de suport a la docència. (VI) Es valora positivament la 
iniciativa d’impulsar mecanismes de mediació per solucionar controvèrsies en la 
gestió de les vagues; no obstant això, hi ha diverses intervencions en el sentit 
que a la vaga dels dies 15 i 16 de desembre es van produir actes de coacció i 
amenaces inacceptables. El rector comparteix que la interrupció de l’exercici d’un 
examen pels seguidors d’una vaga és un acte molt greu i que es vol millorar en 
el futur la gestió d’aquestes situacions amb la mediació proposada. (VII) Es 
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pregunta com es pot garantir el dret dels col·lectius d’organitzar actes que 
considerin oportuns al campus sense haver de patir agressions. El rector 
comenta que la UAB defensa tot allò que estableixen les lleis i que qualsevol 
grup que estigui inscrit en el registre d’associacions té dret que es garanteixi 
l’exercici de les activitats associatives, i que cada vegada que hi ha hagut un acte 
i la policia considera que ha de ser objecte de protecció, és la policia qui 
determina com s’ha de garantir la seguretat dels intervinents. (VIII) Hi ha una 
intervenció contrària a l’anterior, per denunciar els actes d’extrema dreta que es 
fan al campus i demanar informació sobre el protocol subscrit entre la UAB i els 
Mossos d’Esquadra per regular l’entrada de la policia al campus. L’intervinent 
també se solidaritza amb el rector pels atacs inacceptables viscuts en el seu 
habitatge. El rector informa que el protocol signat amb els Mossos d’Esquadra 
no és vigent i que, tot i haver existit, el rector no té competència per autoritzar o 
no l’entrada dels Mossos al campus, ja que és una responsabilitat del 
Departament d’Interior, la qual cosa és confirmada per la secretària general. El 
rector també comenta que no està d’acord que s’hagi de fer ús de la força al 
campus. (IX) Hi ha una intervenció sobre el model de dedicació acadèmica en el 
sentit que hi ha departaments amb poc personal permanent, la qual cosa fa 
problemàtic mantenir-los amb places de lectors per substituir el PDI jubilat. Se 
suggereix oferir places d’estabilitat. El rector comenta que la situació del 
professorat era insostenible, atès que el 52 % de la docència està impartida per 
professorat no estable, i que això ha motivat la implementació d’aquesta política 
de personal. (X) Es pregunta sobre la previsió de la gestió de l’activitat 
acadèmica el gener de 2022 per la situació sanitària que s’està vivint. (XI) Hi ha 
una intervenció relativa a si s’han complert les mesures sanitàries per garantir la 
integritat dels treballadors. El rector comenta que la variant actual del virus de la 
covid-19 és molt més contagiosa però menys virulenta. Fa una crida a la 
responsabilitat de la gent que configura la comunitat universitària i diu que 
l’activitat acadèmica es gestionarà en funció de les directrius que marquin les 
autoritats sanitàries. (XII) En matèria de comunicació es comenta que cal fer un 
esforç per sortir als mitjans de comunicació pels èxits acadèmics en lloc de sortir-
hi per assumptes negatius. El rector comparteix la preocupació de sortir als 
mitjans de comunicació per notícies negatives i diu que en aquest sentit s’han fet 
tots els esforços. 
 
Tot seguit, el moderador obre un primer torn de paraules, en el qual es tracta de 
les qüestions següents: a) Es pregunta sobre l’ús d’ordinadors com a 
conseqüència de l’atac informàtic. El rector contesta que el problema informàtic 
actual és establir un sistema segur d’accés al nucli del sistema, i com que els 
Mac no accedeixen al nucli del sistema no són un problema. b) Hi ha 
intervencions en què s’expressen dubtes sobre la sostenibilitat de la creació de 
l’Espai SiS. Hi ha una altra intervenció que recorda que estem en una situació 
d’emergència climàtica i que, quan es produeixen canvis, a la gent li costa 
assumir-los. També es comenta que els carrils bici no abasten tot el campus. El 
rector diu que potser no s’ha sabut explicar la sostenibilitat de la decisió, però 
que aquesta és una acció en el marc d’una política. Diu que es vol millorar el 
transport públic al campus i que a l’hora d’implementar polítiques i fer canvis això 
provoca alguna repercussió; que es disposa d’autobusos interurbans plens i 
d’autobusos interns buits, i que la idea és que tots els busos parin en un punt del 
campus i la xarxa interna arribi a aquests punts i la gent arribi al seu punt 



10 
 

caminant. c) Es considera que s’han de respectar els drets dels integrants de la 
comunitat universitària al campus i que s’han de poder contrastar tot tipus 
d’idees, sense violència. d) Es pregunta quina normativa ha substituït l’anterior 
protocol que es tenia subscrit amb els Mossos d’Esquadra. El rector i la 
secretària general contesten que en l’actualitat no hi ha subscrit cap protocol i 
que la seguretat ciutadana és una competència del Departament d’Interior 
segons la llei. e) Hi ha una altra intervenció per manifestar-se en contra de l’acte 
que va convocar l’extrema dreta. L’intervinent considera que s’ha de plantar cara 
al feixisme, perquè no respecta els valors democràtics. El rector contesta que 
ningú pot qualificar l’acte de feixista, que el fet de marcar la seva casa és un 
comportament que sí que feien els feixistes en una època històrica determinada, 
i manifesta la seva preocupació per l’increment d’actituds feixistes al campus. 
f) Hi ha una intervenció de queixa per part del personal de Medicina pel tema de 
la indisponiblitat del servei de correcció automàtica d’exàmens. El rector comenta 
que s’ha propagat la idea que no s’ha prioritzat la recuperació d’aquest servei, la 
qual cosa no és certa. Diu que s’hi ha intentat buscar alternatives, que s’ha 
construït el sistema des de baix i que, quan es pugui, es posarà en marxa aquest 
servei. Preveu que abans de final de gener estarà resolt. g) Es pregunta si els 
usuaris de Mac i Linux podran connectar-se a la resta de sistemes informàtics i 
quan es disposarà del sistema d’e-formularis i de correcció automatitzada 
d’exàmens. h) També es parla de la preocupació per la gestió de l’activitat 
acadèmica a partir del mes de gener de 2022 com a conseqüència de la situació 
sanitària. 
  
Finalitzades les intervencions dels claustrals, es fa la votació de l’informe del 
rector, de forma secreta a través del programari Forms. Un cop feta, amb un total 
de 131 vots, el resultat és el següent: 
  

̶ Vots a favor: 84 (64,12 %). 
̶ Vots en contra: 16 (12,21 %). 
̶ Abstencions: 31 (23,66 %). 

  
El Claustre aprova, per majoria reglamentària, l’informe del rector. 
 
 
3. Informe anual del síndic de greuges de la UAB 
 
El moderador dona la paraula al síndic de greuges, que comença la seva 
intervenció recordant la funció de la Sindicatura i la història de la institució. 
Comenta que el seu nomenament es va produir l’any 2017 i que en l’actualitat ha 
caducat. Explica que, en aplicació d’allò que estableix l’article 167.1.h dels 
Estatuts de la Universitat i l’article 14 del Reglament del síndic de la UAB, ha de 
presentar anualment una memòria de les seves activitats que reculli 
recomanacions i suggeriments per a la millora dels serveis universitaris. 
Comenta que la memòria presentada correspon a l’any 2020 i s’hi exposa 
l’activitat desenvolupada durant l’any: I) Incidències per la crisi causada per la 
covid; II) Dades generals de l’actuació de l’any; III) Tramitació de les queixes; 
IV) Observacions i recomanacions; V) Actuacions institucionals del síndic, i 
VI) Document gràfic amb les dades de l’any. Destaca les incidències a causa de 
la covid: a partir del 13 de març de 2020 el nombre de queixes va baixar (105 
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expedients), probablement per la ràpida aprovació per part de la Generalitat i de 
la UAB de la normativa per garantir un servei universitari que no suposés riscos 
per a la salut, i per les accions desenvolupades pels deganats, coordinacions de 
centre i responsables d’assignatures dels centres i dels òrgans docents, que van 
ser clau per a la defensa dels drets en assumptes de caràcter acadèmic. Tot 
seguit, fa un repàs de les observacions i recomanacions i del tipus de queixes 
segons l’àmbit afectat: 
 

̶ Les observacions van dirigides als promotors de la queixa i es 
caracteritzen per tenir efectes resolutoris sobre aquesta, en tant que 
contenen una declaració d’incompetència de la Sindicatura per supervisar 
l’actuació del destinatari o legitimat passiu de la queixa. Durant l’any s’han 
formulat dues observacions: una afecta un sindicat (la seva secció 
d’ensenyament) i l’altra l’Hospital Clínic Veterinari. 

 
En relació amb el sindicat, l’observació diu que els sindicats no poden ser 
objecte de supervisió del síndic, perquè són organitzacions que actuen en 
representació i defensa dels drets dels treballadors, però no són 
administracions públiques. Així doncs, en la mesura que la secció sindical 
afectada per la queixa no és administració universitària, la seva actuació 
no pot ser supervisada pel síndic.  

 
Pel que fa a l’observació que afecta l’Hospital Clínic Veterinari, sobre el 
pagament dels serveis veterinaris per una usuària que és estudiant de la 
UAB, diu que, tot i que hi ha elements de connexió entre l’Hospital i la 
UAB, l’Hospital és una empresa externa, que està supervisada per un 
patronat en què hi ha la UAB, però que funciona, pel que fa a la prestació, 
amb total autonomia de la Universitat. 

 
̶ Les recomanacions han estat tres. Van dirigides a l’administració 

universitària i no són vinculants. Si el destinatari no accepta la 
recomanació, té el deure de respondre de manera motivada al síndic de 
greuges. 

 
̶ En relació amb la queixa que afecta els càrrecs electes dels centres i els 

departaments, el síndic es dirigeix a la secretària general de la Universitat 
recomanant que l’Equip de Govern de la Universitat valori la incorporació 
de noves garanties que complementin les actuals garanties civils, penals 
i administratives i que permetin la superació de la indefensió que al·leguen 
els promotors de la queixa. 

 
̶ En relació amb la queixa promoguda per 17 doctorands que denuncien 

expressions i actuacions del coordinador del programa de doctorat, 
després del seguiment d’un procés formal de mediació, el síndic formula 
la recomanació següent: el coordinador ha de delimitar de manera clara i 
rigorosa les seves funcions i les responsabilitats que corresponen al 
director de tesi, i respectar meticulosament les atribucions i 
responsabilitats de les quals és titular, i que es troben enumerades en els 
articles 31 i 32 del Reglament de règim intern de l’Escola de Doctorat de 
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la UAB; el coordinador no ha d’envair les atribucions que corresponen al 
director de tesi i, si escau, al tutor d’aquesta. 

 
̶ En relació amb una queixa relativa a la remuneració dels cursos de 

formació coordinats per la Unitat de Formació i Desenvolupament 
Professional de la UAB, el síndic recomana a la cap de la Unitat que 
promogui una nova regulació de les remuneracions a percebre per les 
assistències formatives, que respecti el criteri d’assimilar les 
remuneracions dels formadors de PAS a les dels formadors de PDI. 

 
El síndic finalitza l’informe fent un reconeixement de l’ajuda rebuda de la 
comunitat universitària, que li ha facilitat sempre el desenvolupament de la seva 
responsabilitat. Indica que només en un cas va haver de recordar l’obligació de 
respondre motivadament les consideracions del síndic. 
 
 
4. Informe anual de l’Observatori per a la Igualtat 
 
El moderador dona la paraula a la secretària general, que presenta l’informe 
anual de l’Observatori per a la Igualtat lliurat als membres del Claustre (annex 
núm. 4). Fa una exposició succinta sobre les polítiques d’igualtat implementades 
a la Universitat que tenen per objecte prevenir activitats contràries al bé 
jurídicprotegit, establir pautes de comportament i identificar accions 
sancionables. Explica i valora les mesures preventives i de sensibilització, amb 
campanyes i jornades de difusió i sensibilització. Indica que en el marc de la 
Festa Major es va crear el Punt Lila, on es van establir brigades de difusió del 
Protocol per prevenir i actuar contra l’assetjament sexual, l’assetjament per raó 
de sexe, orientació sexual, identitat de gènere o expressió de gènere, i la 
violència masclista. Amb referència als procediments substanciats a través 
d’aquest protocol, diferencia els casos en què es fa una activitat 
d’acompanyament de les persones sol·licitants o de prevenció de 
comportaments inapropiats, d’aquells altres casos en què es va haver d’activar 
el Protocol. Valora que hi ha molta part de les incidències denunciades que fan 
que s’hagi d’aplicar el Protocol. Diu que durant l’exercici de 2021 s’han 
substanciat quatre expedients, corresponents a tres casos denunciats, i el 
resultat ha estat desigual. Informa del servei i els recursos de suport i 
acompanyament a les persones denunciants: aquests actuen en funció de 
denúncies sobre gènere que arriben per diferents vies (Unitat de Psicogènere, 
Observatori —canal bàsic— i delegats i representats d’igualtat). En aquest sentit 
explica que s’han reforçat els canals d’assessorament. Informa que s’estan 
desplegant jornades de formació amb els delegats i representants d’igualtat i que 
també s’estan formant per distingir casos en què no són actituds constitutives 
d’assetjament sexual, sinó conductes discriminatòries o per raó de gènere. 
Finalment, diu que també s’ha treballat perquè l’aplicació del Protocol pugui ser 
més àgil per complir els terminis administratius. Com a novetat, destaca que s’ha 
pres la decisió de delegar en dos membres de la CTA la substanciació de 
determinats tràmits de la CTA, i que aquest petit canvi ha dotat de més agilitat el 
procediment. 
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Comenta que el Protocol i les mesures d’acompanyament que disposa la UAB 
estan reforçats per la Unitat de Psicogènere i la formalització d’un conveni amb 
l’Institut Català de les Dones i el CIARD de Cerdanyola. Destaca la col·laboració 
entre l’Observatori, les facultats i la Secretaria General, i diu que el proper any 
es vol millorar l’efectivitat del Protocol.  
 
El moderador obre un primer torn de paraules i una alumna, en representació de 
Vet Encobreix, manifesta que en la CTA oberta a un professor de Veterinària la 
UAB no ha estat transparent i que la seva substanciació ha estat lenta i ha posat 
en dubte la idoneïtat de l’instrument que la UAB ha creat per combatre els 
assetjaments sexuals i per raó de gènere. La secretària general, tot i compartir 
que totes les denúncies han de tenir un seguiment, matisa que el cas que 
comenta està en curs, ja que es va tramitar la CTA i en l’actualitat s’està tramitant 
un expedient disciplinari, el qual està subjecte als tràmits previstos al Reial decret 
33/1986 de règim disciplinari dels funcionaris de l’Administració de l’Estat en 
garantia tant del professor expedientat com de les denunciants. Considera que 
el Protocol va funcionar, ja que va culminar amb una resolució del rector en virtut 
de la qual es va obrir l’expedient disciplinari, i que la sensació de manca 
d’informació també té una raó de ser: la garantia de la confidencialitat. Diu que 
tampoc els agrada que el procediment es retardi més dels terminis legalment 
establerts. Agraeix aquestes intervencions en la mesa que es farà per tractar 
d’aquestes qüestions. 
 
 
5. Informe sobre l’atac informàtic de l’11 d’octubre de 2021: causes, 
responsabilitats, pla de restabliment dels serveis i mesures de prevenció 
(proposta de punt presentada pels claustrals de la UAB) 
 
El moderador presenta el punt, que s’ha inclòs per sol·licitud d’un grup de 
claustrals. Dona la paraula al rector, que comenta que, si no hagués estat per la 
moció, ell hauria explicat aquest punt al seu informe.  
 
Tot seguit, es dona la paraula al delegat del rector per a les TIC, que comença 
fent una breu d-escripció de la infraestructura de TIC de la UAB, segueix 
informant sobre com es va desenvolupar l’atac informàtic, amb una fase 
preparatòria (entre els dies 22.9.2021 i 10.10.2021) i una fase d’execució (el dia 
11.10.2021), la qual es resumeix com: penetració, anàlisi i desplegament i 
encriptació d’arxius. Descriu les febleses del sistema, amb els PC i servidors en 
greu obsolescència; superfície d’atac inadequada; feblesa en la gestió de la 
identitat digital, i mancança d’eines de supervisió i vigilància. Comenta les 
solucions adoptades: I) Implantació del doble factor (2FAS); II) Control d’accés a 
la xarxa (NAC); III) Gestió restringida d’administrador de PC; IV) Portal de 
programari verificat, i V) Renovació automàtica dels PC cada sis anys. En relació 
amb la reconstrucció informa que, en menys de deu dies, es va tenir normalitat 
de correu i connectivitat bàsica, que les infraestructures bàsiques es 
reconstrueixen simultàniament als entorns prioritzats, que moltes tasques es fan 
sense automatització i tenen baixa velocitat i que en les primeres setmanes de 
2022 s’augmentarà la velocitat de reconstrucció. Explica les accions portades a 
terme: anàlisi forense del ciberatac; compra extraordinària per a la renovació de 
PC antics; adquisició de programari de seguretat; servei de cibervigilància 
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contínua; creació d’un búnquer de contingència; redisseny de sistemes; 
automatització avançada; Esquema Nacional de Seguretat (certificació), i 
reciclatge i modernització de la plantilla de la Direcció de TIC (annex núm. 5). 
  
En acabar l’informe del comissionat del rector per a les TIC, s’obre un primer torn 
de paraules. I) Hi ha una primera intervenció en què s’expressa que fins al 
moment la informació sobre el ciberatac no ha estat prou transparent, es 
considera que la comunitat hauria de participar en la presa de decisions de com 
gestionar aquesta situació i es finalitza demanant la destitució del comissionat 
del rector per a les TIC. El rector comenta que el problema més difícil ha estat 
de comunicació. Comenta que l’informe del comissionat es farà públic perquè 
tothom hi tingui accés i que la causa del ciberatac no és imputable al comissionat 
i, per tant, no cal exigir-li responsabilitats. II) Hi ha una altra intervenció que 
destaca que cal extreure lliçons d’aquest episodi, no solament centrar-se en la 
tecnologia, sinó també en processos i persones, procurant la formació dels 
usuaris. III) Hi ha una queixa sobre la manca d’eines informàtiques posades a 
disposició per la Universitat als departaments i d’eines per gestionar la 
programació docent en termini. IV) Es valora si les febleses detectades arran del 
ciberatac podrien haver-se detectat amb anterioritat. El rector comenta que una 
de les febleses tecnològiques es va crear pel fet de donar la possibilitat als 
treballadors de treballar des de casa com a conseqüència de les mesures 
sanitàries per la covid-19, i que una altra feblesa ha estat produïda per la falta de 
pressupost per implementar les polítiques de seguretat informàtica que hi havia 
previstes. V) Es planteja la possibilitat de treballar per assolir una situació de 
sobirania tecnològica al marge de Microsoft sustentada en programari lliure. El 
rector considera que aquesta opció és inviable tecnològicament i 
pressupostàriament. VI) També es valora la sostenibilitat de la mesura de 
renovar tot el parc informàtic. El rector comenta que des de sempre hi ha un 
procediment de gestió del maquinari informàtic amortitzat per fer-ne una gestió 
eficient. VII) Es pregunta sobre l’execució interrompuda del Pla Renovi. VIII) Es 
pregunta sobre diferents qüestions tècniques relatives a la implementació del 
nou programari i nou equipament tecnològic. El rector es compromet a fer una 
reunió explicativa només d’aquest tema.  
  
El moderador obre un segon torn de paraules i hi ha una intervenció per deixar 
constància que en aquest claustre hi ha gent contenta amb la gestió de la crisi 
informàtica i també amb la implantació de l’Espai SiS. 
  
 
6. Torn obert de paraules 
 
Joan Orobitg felicita el rector per la creació d’una comissió de treball d’estudi i li 
dona el seu suport per l’atac personal que va patir al seu habitatge.  
 
María José Recoder agraeix a l’Equip de Govern la feina desenvolupada i 
s’acomiada del Claustre, ja que el seu mandat ha finalitzat. També lamenta que 
no s’hagi produït cap intervenció dels estudiants referent a la vaga. 
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Com que no hi ha cap més punt per tractar, tant el rector com el moderador 
agraeixen les intervencions dels claustrals i a les 15 h donen per acabada la 
sessió, de la qual, com a secretària general, estenc aquesta acta. 
 
 
 
La secretària general  
 
 Vist i plau 
 El rector 
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